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Är FSS verksamhet ogripbar? Är det be-
svärligt att få en uppfattning om vad förbun-
det egentligen har på gång? Klarar FSS av 
att berätta om sina aktiviteter?

Det är frågor man ställs inför allt emellanåt 
när man drar sitt strå till stacken på förbunds-
nivån som förtroendevald eller anställd. 

Frågorna aktualiseras av att medlemmar 
ibland ger uttryck åt frustration: man tycker 
att förbundet inte gör någonting. Samtidigt 
är det inte så lätt att få en uppfattning om 
vad som egentligen kan tänkas felas.

För den intresserade ges det ganska mycket 
information om vad som är i görningen. Man 
kan ta del av FSS verksamhetsberättelse 
för att få reda på vad som gjorts. Verksam-
hetsplanen ger besked om vad som med 
medlemsmötets godkännande är på gång. 
De här handlingar jämte de ekonomiska 
bilagorna bokslut respektive budget skickas 
ut till alla som deltar i medlemsmötena, men 
finns naturligtvis att tillgå för var och en som 
har intresse av de här upplysningarna.

Förbundets tidningar berättar om den pågå-
ende verksamheten och om nya idéer. Sty-
relsens ordförande ger ett sammandrag av 
varje styrelsesammanträde. Dessutom finns 
alltid möjlighet till personliga samtal med för-
troendevalda och medarbetare per telefon.

Vilka är de förväntningar på vårt förbund 
som missas? Medlemsmötena borde vara 

det forum där kurskorrigeringar i mål och 
linjedragningar föreslås, diskuteras och 
antas. Men här rör sig samtalen i salen om 
detaljer. 

Medlemsföreningarnas företrädare möter 
förbundsstyrelsen två gånger årligen för 
informationsutbyte och för att främja orga-
nisationens utveckling i tiden. Eventuellt 
tynger ansvaret så att de nydanande försla-
gen här är tunnsådda.

Det är i alla fall också klart att FSS håller 
igång en omfattande och mångsidig verk-
samhet. En synskadad med svenska som 
modersmål som väljer att ta del av organi-
sationens tjänster och aktiviteter har en hel 
del att välja på.

Men FSS behöver kontinuerligt bli bättre, nå 
och ha något att ge allt fler mänskor i mål-
gruppen. 

Här har samspelet mellan organisationens 
aktörer, det vill säga distriktsföreningarna 
och förbundet, en stor betydelse. Det ska 
därför noteras som synnerligen positivt att 
förbundsstyrelsen inbjudit alla distriktsfören-
ingars styrelser till ett ”utvidgat planerings-
råd” nu i dagarna. Det blir intressant att se 
vilken riktning diskussionerna tar och hur de 
kommer att avspeglas i förbundsstyrelsens 
stadgeenliga förslag till strategiska riktlinjer 
som behandlas vid vårmötet. Höj profilen 
var mottot för de här riktlinjerna ifjol. Det 
kan det gott vara i år också.

Hand i hand
Sergius Colliander
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FSS Brailledag firades den 21 januari 
på Mellis i Helsingfors. Programmet var 
digert och de närmare 40 personer som 
deltog fick vara med om utgivningen av 
Kokpunkten, korandet av Årets Braillör, 
prisutdelning i skrivtävlingen i tidning-
en Oss emellan och en underhållande 
sketch.

Världsbrailledagen firas den 4 januari, men 
FSS brukar fira den lite senare efter alla 
helgdagar, berättade Tessa Bamberg och 
Tor Hanner som höll i trådarna för Brail-
ledagen tillsammans med de övriga i punkt-
skriftsarbetsgruppen. Gruppen finns för att 
värna om punktskriften och ordnar bland 
annat kurser och tematräffar.

Projektet med att ta fram en kokbok i 
punktskrift firades också under dagen då 
Kokpunkten gavs ut. Kokpunkten pre-
senterades av Hans Åhman, initiativtaga-
re och ansvarig utgivare. Han berättade 
om hur boken kommit till i samarbete med 
bland andra Gillekockarna vid Handelsgil-
let i Helsingfors.

Boken innehåller ett sjuttiotal recept på 
förrätter, varmrätter, efterrätter, bakverk 
och småvarmt och det som gör denna 
punktkokbok lite speciell är att recepten 
inte endast är översatta till punktskrift 
utan de är även synskadeanpassade. 
Namnet på boken kom Sune Huldin på.

Recepten är tryckta på plastsidor, så att 
man lätt kan torka av bladen om man i kö-
ket råkar spilla något i boken. Kvaliteten 
på punkterna är också väldigt bra. Kok-

Punktskriften i fokus en hel dag
Mari Jensén, text och bild

Tor Hanner och Ann-Britt Mattbäck 
underhöll brailledagspubliken med 
sketcher.

FSS Brailledag 2006
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punkten kostar 20 euro och kan köpas via 
Finlands Svenska Synskadade, tfn 09-6962 
300. Det finns även planer på att ge ut bo-
ken på finska och i svartskrift med stor stil.

Brailledagen fortsatte med musik av Ebba 
Ålander och Mayvor Frilund-Lintinen. 
Årets Braillör korades och Hans Åhman 
strålade av glädje när publiken applåderade 
för hans insatser för punktskriften.

”Vad vore mitt liv utan punktskrift?” var 
namnet på en tävling som hållits i FSS 
punktskriftstidning Oss emellan. Läsarna 
har skrivit essäer under samma rubrik och 
bland bidragen hade en vinnare röstats 
fram. Tessa Bamberg läste upp det vin-
nande bidraget och vinnaren i tävlingen var 

Raija Österlund. Som pris fick hon en halv-
årsprenumeration på tidningen Veckobladet.

Hennes bidrag gav säkert många en tanke-
ställare och visade tydligt hur viktig punkt-
skriften är. Eller som Tor Hanner uttryckte 
det: man pratar ofta om att kunna punkt-
skrift på samma sätt som om man kan spela 
piano, medan man i stället borde fråga: 
”Kan du läsa och skriva?”

Brailledagen avrundades med underhållning 
av högsta klass. Tor Hanner och Ann-Britt 
Mattbäck drog många skrattsalvor då de 
framförde en skämtsam sketch om hur det 
kanske kan gå till inom synskaderehabilite-
ringen.

Hans Åhman utnämnd till 
Årets Braillör
Mari Jensén, text och bild

Hans Åhman har utnämnts till Årets 
Braillör. Åhman tilldelades utmärkel-
sen på FSS Brailledag den 21 januari. 
Han tilldelades ett diplom, böcker i 
punktskrift samt en kudde med punkt-
skrift på för sina insatser för punkt-
skriften.

Motiveringen till att Åhman valdes till Braillör 
var att han visat ett genuint intresse för att 
själv lära sig punktskrift och att verka för att 
kännedomen om punktskriften ökar och att 
tillgången till lässtoff i punktskrift på sven-
ska i Finland förbättras. Ett konkret bevis 
på detta är Kokpunkten, kokboken i punkt-
skrift som Åhman är ansvarig utgivare och 
initiativtagare till.

Hans Åhman blev utmanad att lära sig punkt-
skrift av Gunilla Löfman, ordförande för 
Finlands Svenska Synskadade. Hon sa för 
närmare ett år sedan att hon till julen 2005 
skulle skicka sina julhälsningar i punktskrift. 
Det fick Åhman att fundera om han inte 
snabbare kunde lära sig punkt. Han antog 
utmaningen och började studera flitigt. Han 
skrev och övade och efter några månader 
kunde han läsa deckare i punktskrift. Så dök 
idén om en kokbok i punktskrift upp.

– Rent personligen är jag väldigt glad över 
att Hans Åhman är intresserad av punkt-
skrift och ville lära sig punktskrift. Det är 
ett tecken på att han förstår betydelsen av 
punktskrift, säger Tor Hanner, medlem i 
FSS punktskriftsgrupp.
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Åhman berättade att han i ett halvt år övade 
punktskrift två timmar per dag. Då han kommit 
så långt att det var dags att tenta i punktskrift 
var han ordentligt nervös, men det gick bra.

Utmärkelsen årets Braillör delas ut årligen i 
samband med FSS Brailledag till en person 

Årets Braillör Hasse Åhman tycker inte det var svårt att lära sig punktskrift. Det kräver bara 
övning och åter övning. Här tar han emot utmärkelsen Årets Braillör av Monica Andersson och 
Tessa Bamberg.

som på ett eller annat sätt gjort något för 
punktskriften och som ser punktskriften som 
en viktig del av sitt liv.

MEDDELANDEN 

Skulle du vilja pröva på elektroniska hjälp-
medel för blinda och synsvaga? Hur ska du 
skaffa lämpligaste grej? Behöver du hjälp 
med användande eller underhåll? Gör slag i 
saken – ta kontakt!

Vi hjälper i alla frågor som berör IT-baserade 
hjälpmedel. Som exempel kan nämnas för-
storning och tal för datorer och mobiltelefo-
ner. Du får även stöd gällande Daisy, som är 
det nya systemet för att läsa talböcker.

 
Vår uppgift är att ordna kurser, göra hembesök 
och installationer. Vi ger också råd per telefon 
och e-post. Kontakta Ronny Hertell eller Sune 
Huldin om du behöver stöd eller hjälp! 

Telefontid måndag–fredag kl 9–15 och lör-
dag–söndag kl 10.30–11.30. Telefon 09-61 
21 759, e-post seis@fss.fi.

Kurserna och hjälpen du får är individuellt 
anpassade och kostnadsfria!

Synskadades elektroniska informationsservice – 
SEIS – erbjuder råd och stöd
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I vuxen ålder bygger man upp sin 
tillvaro kring det man upplever, ser 
eller hör i sin omgivning. Som botten 
har man sina erfarenheter av det man 
tidigare upplevt och tagit intryck av. Vi 
får idag detaljerad information från alla 
delar av vår värld. Vi ser omkring oss, 
vi läser, tittar på tv, vi rör oss fritt och 
har våra kontakter.

Så här var också min tillvaro och så tänkte jag 
mig att den skulle fortsätta. Men min fram-
tid blev helt annorlunda och egentligen gick 
förändringen väldigt snabbt. Jag var totalt 
oförberedd den dagen det klarnade för mig att 
jag inte längre kunde se och inte mera skulle 
kunna göra det, att det inte fanns något ytterli-
gare man kunde göra för att rädda min syn.

Hur skulle jag nu få intryck, upplevelser, 
som förut berikade min dagliga tillvaro? 
Jag kunde ju läsa, men nu hade jag ingen 
nytta av min kunskap. Jag var analfabet. 
Jag kunde färdas, visste adresser, men nu 
kunde jag inte ta mig fram.

Känslan av begränsningar på grund av det 
nya stora handikappet var otroligt stark. Det 
jag i detta skede säkert visste var, att jag 
åtminstone aldrig skulle börja använda vit 
käpp eller befatta mig med något som hette 
punktskrift. Då skulle ju omgivningen märka 
att jag var handikappad – synskadad!

Men vi lever i ett samhälle, som har kom-
mit långt i omtanken om människor, att vi är 
olika och framför allt att vi får och kan vara 
det. Vi behöver olika kunskap och vägled-
ning för att kunna fungera enligt våra behov 
och det har vi möjligheter att få om vi vill ta 
emot.

Jag fick snart tillfälle att deltaga i en reha-
biliteringskurs och fick där handledning i 
punktskriftens hemligheter, att låta mina 
fingertoppar beröra små punkter som be-
tydde någonting. Först kändes allt lika. Hur 
skulle det vara möjligt att få ord av de där 
ojämnheterna i papperet? Men andra har 
lärt sig! Jag skulle lära mig att ta mig fram 
också på främmande platser. Hur skulle den 
vita käppen kunna hjälpa mig? Men den har 
hjälpt andra!

Redan här på kursen kom så insikten att 
visst finns det för mig också nu en tillvaro 
med möjligheter och inte enbart begräns-
ningar. Och visst ville jag göra allt som var 
möjligt för att klara mig själv!

När jag åkte hem efter kursavsnittet öns-
kade vår handledare mig ”trevlig hemresa!” 
med ett papper med punktskrift. Det var en 
dikt av Pentti Saarikoski. Under hela vägen 
hem satt jag och läste mig fram.

Sakta men säkert ökade min kunskap i att 
använda punktskrift. I dag läser jag böcker. 
Ibland går det snabbare och ibland tar det 
längre tid. Mitt läsfinger blir trött och måste 
då få vila. Att läsa punktskrift kan kännas 
i hela kroppen och då får man ta en paus 
ibland.

Jag kan med punktskrift kommunicera, 
brevväxla med många som har blivit mina 
vänner och bekanta på grund av vårt ge-
mensamma handikapp. Jag kan skriva kom-
ihåg lappar åt mig och de är viktiga hjälp-
medel för mig. Det kan ju förstås bli galna 
förväxlingar om man tar fram fel kom-ihåg 
lapp. T ex står man kanske framför publik 
och skall berätta något speciellt och så tar 

Vad vore mitt liv utan punktskrift?
Raija Österlund
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Raija Österlund delger oss sina reflexioner 
om punktskriften i nedanstående essä 
som prisbelönats i den skrivartävling 
som hållits bland prenumeranterna till 
punktskriftstidningen Oss emellan. 
– Foto SC

man fram gårdagens inköpslista från mat-
butiken. Punktskriften hjälper mig att hålla 
ordning på papper och material. Jag kan 
märka mappar och kassetter och har på det 
sättet betydligt lättare att hitta det jag söker.

För mig har det blivit viktigt att informera 
olika grupper i vårt samhälle om oss syn-
skadade, hur vi klarar oss och vad är viktigt 
för oss i vår dagliga tillvaro. Från dagisbarn 
till seniorer har åhörarna visat intresse för 
att bekanta sig med punktskrift och få insikt 
i vilken betydelse den har för oss synska-
dade.

I dag känner jag mig stolt och glad över att 
jag lärde mig läsa punktskrift. Läsförmågan 
har gett mig möjligheter att få information på 
egen hand. Att kunna läsa punktskrift bryter 
en isolering, som speciellt kan drabba en 
synskadad.

Ett varmt tack till Louis Braille för att han 
gav oss synskadade punktskriften!

Nya kvastar
FSS utskott och arbetsgrupper fick sig en 
ansiktslyftning då förbundets styrelse höll 
sitt konstituerande sammanträde den 19 
januari. Tanken är att tillföra förbundet nya 
synpunkter och att också ge nya utskotts-
medlemmar tillfälle att komma in i verksam-
heten på förbundsnivån. Det går bra att 
kontakta personerna i utskotten och arbets-
grupperna. De är tacksamma för förslag och 
åsikter. Ring FSS för att få kontaktuppgifter, 
telefon 09-696 2300.

Rehabiliteringsutskottet: Bengt Ahlvik, 
Bern Löfman, Birgitta Nordström, Sigrún 

Bessadóttir, Marita Tierala, Monica Anders-
son, Barbro Dahlberg-Berghäll, Pia Nabb, 
Carina Willberg och efter behov Sune Hul-
din.

Kommunikationsutskottet: Rolf Söder-
lund, Johan Sundholm, Patrik Paulin, Pekka 
Ekstrand, Mari Jensén och Sergius Collian-
der.

Intressebevakningsutskottet: Gunilla Löf-
man, Leif Karp, Marita Tierala, Mari Jensén, 
Arto Vanhanen, Carola Eriksson och vid 
behov Sergius Colliander.
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Ekonomi- och förvaltningsutskottet: 
Leif Karp, Hans Åhman, Seppo Sjö, Carola 
Blomstedt, Marita Tierala och Agneta Salo-
nen.

Utskottet för aktiviteter för ökad själv-
ständighet: Kenneth Ekholm, Bengt Ahl-
vik, Jarkko Setälä, Bo-Erik Weegar, Barbro 
Dahlberg-Berghäll och Tina Dunderfelt.

Kvinnoarbetsgruppen: Carola Blomstedt, 
Gun-Len Drycksbäck, Carola Eriksson, 
Else-Maj Latva-Kyyny, Birgitta Nordström, 
Lilian Söderman, Monica Andersson och 
Susanna Antell.

FSS förbundsstyrelse 2006: Hans Åhman, vice ordförande Leif Karp, Sigrún Bessadóttir, Rolf 
Söderlund, ordförande Gunilla Löfman, Bengt Ahlvik, Johan Sundholm och Kenneth Ekholm. 
– Foto Mari Jensén

Ungdomsarbetsgruppen: Johan Sund-
holm, Anette Kattilakoski, Isak Sand och 
Jan-Peter Sjöholm.

Punktskriftsarbetsgruppen: Mayvor 
Fridlund-Lintinen, Tor Hanner, Karl-Oscar 
Skogster, Monica Andersson och Tessa 
Bamberg.

Ledningsgruppen: Marita Tierala, Agneta 
Salonen, Barbro Dahlberg-Berghäll och 
Mari Jensén.
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– Jag kallar mig själv för lilla My, jag 
har lika stor mun, är lika ilsken och 
kan hoppa jämfota på bordet om så 
behövs.

Så säger Carola Blomstedt, 54, nyvald 
ordförande i Svenska Synskadade i mel-
lersta Nyland. Innan dess var hon med ett 
år i föreningens styrelse. Nu har hon också 
kommit med i arbetet på riksnivå i och med 
att hon av förbundsstyrelsen valts till med-
lem i ekonomi- och förvaltningsutskottet.

Carola är retinitiker, har ett smalt synfält, 
cirka tio grader och är helt mörkerblind. Hon 
berättar att synskadan är medfödd men hon 
var med i arbetslivet ända till slutet av 1999, 
jobbade bl a med bokföring. Synen blev 
dock successivt sämre hela tiden, för att 
till slut bli så dålig att det var svårt att klara 
jobbet.

– Till slut blev det så kämpigt att allt för-
svann och allt tappades bort, berättar Ca-
rola.

– Då hade jag i nästan tio års tid kämpat 
med olika ögonläkare för att få min diag-
nos. Jag visste ju att det måste vara något 
fel med synen när saker försvinner, när jag 
inte kan röra mig i mörker och jobba med 
datorn. Sifferjobb som jag gjorde gick inte 
så bra när viktiga plus- och minusmärken 
försvann, säger Carola och tillägger att 
det verkligen var en lättnad när diagnosen 
slutligen kom. Innan dess hade hon försökt 
övertyga ögonläkarna om sin dåliga syn, 
”men de trodde väl nog att jag inbillade 
mig”, säger hon.

Carola berättar vidare att det var en tung 
och svår process hon måste genomgå.

– Jag var helt burn out men nu har jag kom-
mit med i de levandes böcker igen och jag 
har beslutat att jag ska behålla den lilla, lilla 
kikarsyn jag har kvar, säger hon och skrat-
tar.

Så småningom kom Carola med i synska-
derörelsen, först till retinitisföreningen och 
sedan i Helsingin ja Uudenmaan Näkövam-
maiset. Men hon ville också gärna vara med 
i en svenskspråkig förening och för drygt 
fyra år sedan blev hon medlem i Svenska 
synskadade i mellersta Nyland. Och här 
trivs hon och har blivit aktiv.

– Det som jag tycker om med föreningar av 
det här slaget är att man får kontakt med 
personer i samma situation och verkligt 
kamratstöd. Man får se hur folk som ser 
mycket dåligt eller inte ser alls klarar sig så 
bra, det är otroligt! Fast man ibland blir ur-
trött när man sottar och klottar, törnar emot 
och får blåmärken, så finns det personer 
som har det mycket värre och som ändå 
klarar sig bra, konstaterar Carola.

Förbundet ska sköta intressepolitiken 

Carola Blomstedt tycker att föreningen i 
mellersta Nyland fungerar bra som den gör 
i dag. Däremot har hon en mera kritisk syn 
på förbundets arbete.

– Jag tycker det är viktigt att vi på distrikts-
nivå kan träffas, ha roligt tillsammans och 
umgås. Men jag tycker att det är förbundets 

”Lilla My” har gjort snabb karriär 
i synskadearbetet
Tor Hanner
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sak att ta fram viktiga saker och jobba med 
intressepolitiken, säger Carola.

Hon är mycket tveksam till att distriktsför-
eningarna ska jobba intressepolitiskt och 
framhåller att förbundet ju har en hel hög 
med anställd personal.

Jag frågar om hon inte tror att det kan vara 
svårt att från Helsingfors horisont följa med 
i detalj vad som händer i Österbotten och 
på Åland och om det inte vore en fördel att 
man från lokalt håll själva skulle prata med 
sina beslutsfattare?

– Jag tycker nog att dom ska vara aktiva på 
förbundet, styrelsen består ju av represen-
tanter från hela Finland, svarar hon.

Och som ordförande i mellersta Nyland, 
vad har du för målsättning med ditt arbete i 
föreningen?

– Jag tycker att det som hittills har gjorts på 
föreningsnivå här är mycket bra. Jag vet att 
det är många som uppskattar att vi kan träf-
fas så här en gång i veckan, ibland oftare, 
ha lite programnummer, dricka en kopp 
kaffe och prata. Det tycker jag är jätteviktigt. 
Men jag vill att vi ska försöka få förbundet 
att inse att det är oss det gäller. Nu är dom 
lite för långt borta från oss, tycker Carola.

– Vi får ingen information därifrån. Vi ska 
veta allt när våra medlemmar frågar om nå-
gonting och vi får inget svar hur vi än försö-
ker fråga, poängterar Carola.

– Det som jag tycker om med föreningar av det här slaget är att man får kontakt med personer 
i samma situation och verkligt kamratstöd, säger Carola Blomstedt, nyvald ordförande för FSS 
största medlemsförening. – Foto SC
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Men ni har ju tre representanter i förbunds-
styrelsen. Tycker du att dom jobbar dåligt, 
frågar jag.

– Jo, säger Carola.

Men trots dessa kritiska synpunkter vill 
Carola vara med i det fortsatta arbetet. Hon 
betonar också att hon ännu är så ny och att 
mycket av kritiken kanske beror på att hon 
inte känner till saker och ting. Hon har inte 
fått information eller: ”jag är egentligen på 
många punkter ett stort frågetecken”, som 
hon själv säger. Nu när hon har kommit 
med i ekonomi- och förvaltningsutskottet så, 
(som hon uttrycker det): ”kanske jag får veta 
så mycket mer att jag blir nöjd”, säger hon 
med en viss road ton.

Carola har en klar åsikt: FSS borde bli ett 
renodlat förbund.

– Jag har hela tiden varit av den åsikten 
och jag har nog haft diskussioner med våra 

medlemmar om den här saken. Jag vet 
att alla inte tycker om det och jag förstår 
många äldre som varit med länge, men jag 
vill ha ett renodlat förbund, poängterar hon.

Carola tycker att medlemmars åsikter är vik-
tiga och säger sig lägga synpunkter bakom 
örat och tar gärna upp eventuella förslag i 
styrelsen. När det gäller synskadearbetet 
tar Carola ett år i taget. Hennes stora dröm 
är nämligen att i framtiden under vintermå-
naderna få bo i södern, t.ex. i Spanien.

Jag ber Carola berätta kort om sig själv och 
då säger hon så här:

– Jag är född i Helsingfors, så jag är en 
barfota H:fors-flicka. Jag är sommarbarn till 
tusen så den här tiden på året, vintern, är 
jättejobbig för mig. Jag bor för tillfället en-
sam. Jag har en fullvuxen son som har två 
döttrar, mina små ögonstenar.

Den nya lagen om upphovsrätt trädde i 
kraft vid årets början. Paragraf sjutton i 
lagen som gäller handikappade har ut-
vidgats till att gälla förutom synskadade 
även andra läshandikappade grupper. 
Lagen ger dessutom större möjligheter 
än tidigare gällande spridningen av digi-
tala talböcker.

Lagen om upphovsrätt är i Finland från år 
1961. Olika föreningar värnar i Finland om 
upphovsrätten, bland annat Gramex, Kopi-
osto och Teosto.

Lagen ger många ekonomiska och mora-
liska rättigheter åt den som producerar ett 
skriftligt och artistiskt verk, men samtidigt 
innehåller den många begränsningar. En av 

Ny lag om upphovsrätt ger nya 
möjligheter för synskadade
Marika Mäkinen-Vuohelainen, översättning och bearbetning Mari Jensén
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de mest betydande begränsningarna i lagen 
om upphovsrätt gäller kopiering av verket 
för handikappades behov.

Det avgörande andra momentet

Under åren har upphovsrättslagen med alla 
sina 70 paragrafer förändrats över tjugo 
gånger. För synskadade har de intressan-
taste ändringarna gällt paragraf sjutton, som 
heter Framställning av exemplar för handi-
kappade. I den nya lagen har denna para-
graf sex moment, alltså stycken. Av dessa 
är speciellt det andra momentet av intresse, 
eftersom det har omformulerats. 

I det andra momentet konstaterar man att 
statrådet genom en förordning har bestämt 
om de inrättningar, bland annat Synskadades 
Centralförbund och Celia-biblioteket, som 
har rätt att genom ljudupptagning framställa 
exemplar för synskadade och andra läshandi-
kappade. Det framgår att dessa exemplar får 
framställas för att lånas ut eller säljas.

Eero Vartio, jurist på Synskadades Central-
förbund, är expert på lagen om upphovsrätt. 
Enligt honom förbättrar den nya lagen syn-
skadades möjligheter att utnyttja framförallt 
talboken.

– Centralförbundet får även möjlighet att 
tillverka talböcker för försäljning till själv-
kostnadspris och de får även distribueras 
via Internet till synskadade, så att de sedan 
blir i mottagarens ägo. Det samma gäller 
cd-skivor.

Vartio poängterar ändå att talböcker inte får 
framställas och distribueras till allmänheten. 
Inte heller till synskadade bör talböcker säl-
jas med avsikt att få ekonomisk vinning.

Celias egenboksutlåning

– För Celia är den största förändringen i och 
med den nya upphovsrättslagen att den ger 

bättre möjligheter för digitala tjänster, nät-
förmedling och distribution. Den nya lagen 
ger möjligheter att sprida och sälja talböcker 
utan tillstånd från personen som äger upp-
hovsrätten, säger Marketta Ryömä, chef på 
Celia-biblioteket för synskadade.

Hittills har kunderna returnerat talböcker 
bandade på c-kassetter till biblioteket. Bib-
lioteket har även en del Daisy-böcker, som 
kunderna också varit tvungna att returnera.

– Den nya lagen förändrar denna vår ut-
låningen till så kallad egenboksutlåning, 
vilket betyder att kunden inte längre be-
höver returnera de böcker som är brända 
på cd-skivor. För biblioteket är det här mer 
kostnadseffektivt då det frigörs resurser från 
postningen och bokhantering.

– För kunden betyder det här också att kö-
erna försvinner, eftersom det görs en egen 
kopia av boken för varje låntagare, berättar 
Ryömä.

– Den nya servicen har ännu inte tagits 
i bruk, och den kommer endast att gälla 
Daisy-talböcker, förtydligar Ryömä. 

– Vi kommer att informera kunderna skilt om 
när egenboksutlåningen börjar.

Ryömä tror inte att det kommer att bli några 
problem med den så kallade tvångslicensen 
som hör till upphovsrättslagen, alltså det att 
den som äger upphovsrätten skall få ersätt-
ning om boken permanent blir hos låntaga-
ren.

– Den kan eventuellt förorsaka ersättnings-
krav i viss mån, och då är det sedan i sista 
hand utbildningsministeriet som besluter om 
summorna. Ministeriet har signalerat åt oss 
att innan vi börjar förändra våra nuvarande 
rutiner, till exempel genom att börja sälja 
böcker, så lönar det sig att komma överens 
om saken med berörda parter på förhand. 
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Det är också enligt mig det korreta förfa-
ringssättet, säger Ryömä.

Ryömä poängterar att bibliotekets kunder 
förbinder sig att följa bibliotekets reglar när 
de blir bibliotekskunder. 

– När egenboksutlåningen för skön- och 
facklitteratur inleds nästa vår så förbinder 
sig kunden att förstöra boken. Vi skapar 
alltså en modell där boken inte blir perma-
nent hos kunden. På så vis uppstår inga 
situationer där ersättningar kan krävas. Det 
verkar inte heller nödvändigt att skapa nå-
got kontrollsystem för uppföljning.

Jurist Eero Vartio hoppas tvärtemot att Celia 
skulle låta sina kunder behålla de böcker de 

lånat och att de inte skulle vara tvungna att 
förstöra böckerna. 

– Det skulle troligen inte leda till att förfat-
tare i hög grad skulle kräva ersättning från 
Celia, även om lagen ger den möjligheten, 
tror Vartio.

Han berättar att Centralförbundet försökte 
få bort det momentet ur lagen.

Marketta Ryömä tycker ändå att den nya 
lagen om upphovsrätt är en stor förbättring 
jämfört med den gamla.

Tid: 15–20 maj, plats: Meri-Karina i Åbo, 
ansökningstid: till 15 mars, FPA-kursnum-
mer: 13561 

Denna kurs är för dig, synskadad och kvin-
na! Du vill utforska närmare hur olika hjälp-
medel kunde stöda dig i din vardag, speci-
ellt hjälpmedel av teknisk natur. Vad menas 
med elektroniska och tekniska hjälpmedel, 
är de lätta eller svåra att använda, kunde de 
vara till hjälp för just dig? Det kan bli förvir-
rande med så mycket ny information och du 
behöver kanske kartlägga och prova ut olika 
stöd i hjälpmedelsform. Vi erbjuder informa-
tion, diskussioner samt tid till att pröva och 
utforska.

Vi skall också tillsammans försöka komma 
underfund med ergonomiska faktorer. Bland 
annat med att ta reda på hur vi kommuni-

cerar med kroppen, i form av olika föreläs-
ningar, dans och avslappning.

Sist men inte minst får du diskutera och 
ventilera med kunniga personer om din 
nusituation, om vilka saker i vardagen som 
sätter käppar i hjulet och vilka utmaningar 
du vill övervinna och ta itu med, som för-
knippas med din synskada. 

Mer information får du av FSS rehabilite-
ringshandledare Carina Willberg, tfn. 02-251 
9076, gsm 040 511 3346, Monica Anders-
son, tfn 09-6962 3018, gsm 040 511 3345 
eller Barbro Dahlberg-Berghäll, tfn 09-6962 
3019, gsm 050 561 2951

Kurs för synskadade kvinnor

MEDDELANDEN 
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Maria ”Mio” Sundman från Pargas är 
blind. Hennes liv förändrades mycket i 
och med att hon skaffade sig en mobil-
telefon som talar.

– Det skulle aldrig falla mig in att gå någon-
stans utan mobilen. Till och med hemma då 
jag går de 450 metrarna till postlådan tar jag 
telefonen med − ifall jag skulle förirra mig, 
säger hon.

– Inte gör jag allt som man skulle kunna gö-
ra med telefonen. Men jag skriver textmed-
delanden, använder WAP för att kolla väder, 
teveprogram och nyheter och så ringer jag 
förstås, säger Sundman och demonstrerar 
hur telefonen fungerar.

– Nja, inte ser jag på teve, utan jag hör på 
teve. Men jag tycker det låter tokigt att säga 
att man hör på teve.
WAP står för Wireless Application Protocol 
och är ett datorprogram som gör om sidor 
på Internet så att de kan läsas i mobiltelefo-
ner med WAP-funktion.

– Då jag skriver textmeddelanden läser tele-
fonen texten så jag vet vad jag skriver.

Hennes mobil är inte specialgjord på något 
sätt, men den hör till de mera avancerade 
modellerna. Samma telefon finns att köpa 
överallt där man säljer mobiltelefoner.

– Men den har förstås det talsyntesprogram 
som gör att den talar. Jag är faktiskt nöjd 
med att den har klocka och datum också. 
Själv tycker jag väl mera om punktklocka, 
men det är behändigt att kolla klockan på 

mobilen. Och så fungerar den ju som väck-
arklocka också. Jag har inte haft en talande 
klocka tidigare, säger hon med ett skratt.

Med vanlig telefon måste man minnas

Tidigare hade Mio Sundman en helt vanlig 
mobiltelefon.

− Med den kunde jag bara ringa efter att ha 
lärt mig vilken knapp som står för vilket tele-
fonnummer. Då måste jag ha allt i huvudet. 
Nu hjälper mig den här telefonen på traven. 
Den berättar för mig vilken mottagare jag 
har bläddrat fram i telefonboken. Jag får 
också textmeddelanden direkt och så med-
delar mig telefonen om någon har ringt eller 
om jag fått ett meddelande.

Det är möjligt att använda e-post via telefo-
nen, men det har Mio inte börjat med.

− Det är onödigt tycker jag. Jag klarar mig 
bra med textmeddelanden. Dessutom fung-
erar WAPen så bra. Med den kan jag till och 
med chatta om jag vill. 
För att lära sig hantera mobiltelefonen gick 
Mio på kurs i FSS.

− Jag var den enda på kursen. Jag går 
gärna på flera kurser.

Men trots att Mio behärskar sin mobiltelefon 
och den mobila kommunikationstekniken är 
hon inte ett dugg intresserad av datorer.

− Visserligen är datorer bra, men de hjäl-
per inte mig. I den här telefonen har jag på 
sätt och vis två apparater i ett. Jag har min 

Mio går ingenstans 
utan sin mobil
Pär Landor, text och bild
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”dator” som fungerar med WAP och jag har 
en telefon. Och så kan jag ha den med mig 
eftersom den är liten, lätt och behändig.

Det enda negativa med mobiltelefonen är 
att talsyntesen tar mycket batteri.

− Och sedan är en sådan här grej inte spe-
ciellt billig. Den kostade 600 euro inklusive 
talsyntesprogrammet. Jag funderade gan-
ska länge om jag skulle sätta ut så mycket 
på en telefon. Men jag är glad för att jag 

– Då jag skriver textmeddelanden läser telefonen 
texten så jag vet vad jag skriver, säger Mio Sundman.

gjorde det och kan rekom-
mendera en sådan här för 
alla synskadade. Mobilen gör 
verkligen livet mycket lättare.

Väver och trivs vid Åbolands 
hantverk

Mio Sundman jobbar på 
Åbolands hantverk i Pargas 
tillsammans med tre-fyra 
arbetskamrater. Där väver hon 
och trivs bra.

− Jo, här väver jag varje ar-
betsdag. Vi har det roligt här. 
Vi snarvlar en massa medan vi 
väver. Och så dricker vi kaffe, 
förstås!

* * *

Verksamheten bland svenska synskadade behöver stöd

Förbundet Finlands Svenska Synskadade bedriver en målmedveten verk-
samhet för att svenska synskadade ska ha en så bra vardag som möjligt. I 
görligaste mån används samhällets stödformer och en del av finansieringen 
står Penningautomatföreningen för. Men en betydande del av verksamheten 
bekostas med FSS egna medel.

Förbundet tar tacksamt emot donationer och testamenten för att säkerställa 
kontinuitet och utveckling. För mera ingående upplysningar kontakta gärna 
verksamhetsledare Marita Tierala, tfn 09-6962 3011.

Intresserad av att ha en talande mobil? 
Kolla med FSS rehabiliteringshandledare 
om samhällets ekonomiska understöd för 
inköpet av talsyntesprogrammet. Kontakt-
uppgifter får du från FSS kanlsi, tfn 09-696 
2300. Här kan du också kontakta FSS 
tekniska stöd som hjälper dej att inhandla 
rätt mobil, komma igång med användningen 
och dessutom ger dej en handräckning alltid 
när det behövs.



17

För en tid sedan träffade jag en dam som 
förde mina tankar två år tillbaka i tiden. Hon 
undrade om jag var medveten om att många 
hade reagerat mycket negativt när jag polis-
anmälde en pizzarestaurang i Vasa, för jag 
inte fick tillträde dit med min ledarhund. Jag 
blev förbluffad men samlade mig och försök-
te formulera ett någorlunda vettigt svar.

Jag  tyckte inte att det var trevligt att göra en 
anmälan, men jag uppmanades till det och ef-
ter moget övervägande beslöt jag att göra det. 
Samtidigt är jag glad att leva i ett samhälle, 
med ett rättsväsende, där man kan påverka 
socialt och också i frågor om jämlikhet.

Så till händelseförloppet i Vasa i november 
år 2003. Det var en grupp synskadade som 
samlats på Vasa Teaters café Vasallen, där 
vi bl a  var med på en filmförevisning med 
syntolkning. Vid lunchdags gick vi ut på stan 
för att äta. Ute var det mycket kallt, ca –11, 
och en isande vind drog längs gatorna, så 
det kändes väldigt skönt att komma in i vär-
men. Men blåsvädret var inte över. Min fyr-
bente ledsagare hann knappt krypa in under 
en skyddande bordduk, innan ovädret bröt 
ut. Det var i form av en högljudd mansröst, 
som mycket aggressivt förklarade att här får 
inga hundar komma in. Jag var ju medveten 
om att jag hade rätt att ha min hund med 
mig. Vilket jag också förklarade.

Under tiden som mina väninnor parlamen-
terade med mannen i restaurangen kom 
två poliser in för att hämta sina matpaket. Vi 
förklarade för poliserna vår situation, men 

de kände tyvärr inte till lagen, som säger att 
man får ha sin ledarhund med sig. Även till en 
restaurang. Om det hade funnits en allergiker 
i restaurangen, hade jag givetvis avlägsnat 
mig. Poliserna uppmanade oss att söka oss 
till ett annat matställe, som låg ca 500 m 
längre bort. Två blinda och två synsvaga – vi 
hade mycket svårt att orientera oss i Vasa. 
Eftersom vi inte ville ta några risker gick vi 
tillbaka till Vasa Teater. Vi gick vilse och fick 
fråga oss fram. Detta om restaurangbesöket.

Tiden gick och ingenting hördes om min 
polisanmälan, men så en dag damp det ner 
ett brev i min postlåda. I brevet uppmanades 
jag att infinna mig vid Korsholms Tingsrätt i 
september 2005. Det blåste också den här 
dagen. Det var en mild smeksam höstvind. 
Väl inne i rättssalen försökte jag analysera 
mina tankar och känslor. Jag satt på en hög 
rakryggad stol, det ekade så jag antog att det 

INSÄNT

I blåsväder
Ann-Britt Mattbäck

– Jag är glad att leva i ett samhälle, med ett 
rättsväsende, där man kan påverka socialt 
och också i frågor om jämlikhet, skiver Ann-
Britt Mattbäck. – Foto SC
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var högt till tak. Jag såg ju ingenting av min 
omgivning men det kändes stelt. Jag visste 
inte vilka personer som fanns i rummet och 
det kändes som om jag krympte mer och 
mer.

Framför mig på golvet låg upphovet till allt 
detta. Helt oberörd var han. Som ledsagare 
och stöd hade jag rehabiliteringshandledare 
Pia Nabb. I ett skede före rättegången kon-
taktade jag Synskadades Centralförbund för 
att eventuellt få juridisk hjälp, men jag upp-
levde att de inte var intresserade av fallet. 
Den person som uppmuntrade och stödde 
mig var Karl-Oscar Skogster. Tack Kalle! På 
”de anklagades bänk” satt två män, den ena 
av männen verkade vara mycket nervös. 
Männen undrade om jag hade något emot 
dem personligen eller emot restaurangen. 
Förbluffad svarade jag givetvis inte. Men så 
slog mig tanken att de båda var av utländsk 
härkomst och hade kanske tidigare mött 
fördomar och känt främlingskap i vårt fin-
ländska samhälle. Just då hade jag helst gått 

Servicedag i Lovisa

Plats: Servicehuset Esplanad, Drottningga-
tan 7, Lovisa
Tid: tisdagen den 4 april kl 12–15
Program:
kl 12–13 audionom Tarja Wäre föreläser om 
åldersrelaterade hörselskador, hjälpmedel 
och rehabilitering 
Experter på syn-, hörsel- och åldringsvårds-
områdena förevisar sin service och verk-
samhet
Porvoon Seudun Kuulonhuolto ry gör ser-
vice på hörapparater i sin servicepunkt. 
Dessutom ger föreningen tips om service 
och användning av hörapparaten

 MEDDELANDEN 

fram och gett dem en stor kram. Men så gör 
man väl inte i en rättssal.

Den ena mannen förklarade att det inte var 
deras egen restaurang det gällde, men nu 
hade han ett eget matställe och om jag kom 
dit som gäst skulle han ägna sig enbart åt 
mig. Jag tackade för inbjudan. När domen 
avkunnades och de båda männen fick dags-
böter, kändes det inte alls bra. Jag var inte 
ute efter någon ersättning, det enda som jag 
ville var att det skulle bli ett prejudikat, där 
det framgår att vi synskadade har rätt att ha 
våra ledarhundar med oss överallt. Så blev 
det också. Jag hoppas att domstolsbeslutet 
kan bli till hjälp för andra synskadade. Det 
var min första och som jag hoppas, sista rät-
tegång.

I vårt västra grannland är frågan om tillträde 
för ledarhundar just nu mycket aktuell. Det 
känns bra att vi kommit så här långt här i 
Finland.

Lunchmöjlighet på Cafe Esplanad kl 11–14
Kaffe buffé kl 13–15

Medverkande: Dövas Servicestiftelse, 
Senior-programmet; Synskadades Cen-
tralförbund, Seniortjänst; Porvoon Seudun 
Kuulonhuolto; Porvoon Seudun Näkövam-
maiset; Näkövammaiset käsityöntekijät; KL 
Support Oy; AVIRIS hjälpmedelscentral; 
Synskadades Centralförbund, intressebe-
vakning; Förbundet Finlands Svenska Syn-
skadade; Svenska Synskadade i Östnyland; 
Lovisa svenska församling; Lovisa finska 
församling; Lovisa stad, åldringsvården
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Vad är ett liv värt om det av sjukdom, 
handikapp eller övriga motgångar 
sargats i kanten? Här står jag nu igen 
på egna ben och är beredd att ännu 
en gång ge mig in i leken. Hur många 
vänner bland synskadade har jag kvar 
som är beredda att dela skratt, gråt 
och glädje med mig – för nog är det väl 
det som livet handlar om: att våga lita 
på sina medmänniskor och dela med 
sig av sina erfarenheter i en levande 
diskussion.

Jag har upptäckt att vi som synskadade har 
många tankeväckande erfarenheter i baga-
get som andra kan ha nytta av. Varför inte ta 
fram styrkan i våra handikapp och dela med 
oss till andra för att de i sin tur ska kunna 
höja sina ribbor i fråga om livskraft? 

Nu hoppas jag och vi, däribland Pia Nabb 
rehabiliteringshandledare i Österbotten 
och andra intresserade på att vi har hit-
tat en öppning för mental rehabilitering där 
diskussion och dialog spelar en avgörande 
roll. För att delta i testdiskussionsgruppen 
ser vi helst att du har erfarenhet av att vara 
synskadad eller att du på annat sätt varit 
anknuten som stöd till en handikappad. Det 
är dock inte enbart vår synskada som ska 
diskuteras utan minst lika viktigt är natur-
ligtvis att man tagit del av livet runt omkring 
och inte avskärmat sig från vardagen och 
de problem och glädjeämnen som kan upp-
stå där.

Jag har utarbetat en kassett på vilken jag 
filosoferar över livet i allmänhet. Gruppens 
första uppgift blir att bearbeta detta mate-
rial. Denna officiella dagbok skall komma, 
när den är klar, att bli en levande talbok 
som inläses i studio av skådespelare Ylva 
Ekblad. Förutom att gruppen skall fungera 
som redigerare skall vi även sammanställa 
studiecirkelmaterial i form av ett häfte där 
lyssnaren får frågor anknutna till texten.

Drömmen är att denna vår CD Livsmod, 
livsglädje – vägen tillbaka ska bli en öpp-
ning för många intressanta diskussioner i 
kamratkretser och övriga gästabud. För att 
vår diskussionsgrupp ska komma igång or-
dentligt har vi blivit lovade hjälp av psykolog 
Sture Enberg vilken har många års erfa-
renhet av samtalsterapi och han kommer att 
ge oss lite vägkost inför projektstarten.

Vårt mål är naturligtvis inte att bli amatörp-
sykologer, men vem vill inte ha trevliga 
kompisar som alltid får till stånd spännande 
diskussioner och som gör att man själv gär-
na deltar i samtalet? Om du, liksom vi andra 
vill vara med i vår testgrupp för att utveckla 
din sociala kompetens är du välkommen att 
ta kontakt och anmäla dig till undertecknad 
telefon 050 351 7602. Nu i detta skede av 
projektet riktar vi oss främst till personer i 
Vasa eller dess omnejd.

PROJEKT

Livsmod, livsglädje – vägen tillbaka
Ann-Sofi Rosendahl
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Är det verkligen sant? Kan det ha gått 
60 år sedan vi startade Samfundet Fin-
lands svenska blinda, som föreningen 
först hette? Jag kan bara inte fatta det!

Än i dag minns jag den dagen. Jag var då 
16 år. Det var några svenska synskadade, 
som bar på tanken, att vi skulle bilda en 
egen förening. Tanken blev handling och 
en dag satt vi där i flickornas handarbetssal 
på Svenska blindskolan för att göra slag i 
saken.

Den här handarbetssalen fanns på poj-
karnas avdelning på svenska blindskolan 
Djurgårdsvägen 3 i Helsingfors. Där stod ett 
långt bord mitt i salen. Vi var arton, inte fler 
än att vi alla fick plats runt bordet.

Jag minns så väl den här salen. Där stod en 
stor vacker kakelugn på vänster sida och 
en vävstol. Ett mindre bord stod vid väg-
gen när man svänger mot höger. Där har 
vi också det stora fönstret med tre rutor i 
bredd och ovanför de här rutorna fanns en 
liten ruta ovanför. De två yttersta rutorna var 
avrundade på yttersidan och den mittersta 
rutan var rakt skuren. Jag tyckte så mycket 
om det här fönstret. Det verkade så mäktigt 
eller hur jag skall uttrycka mej.

Det var väldigt högt till tak. Jag kommer inte 
riktigt ihåg hur väggen mittemot kakelugns-

väggen var möblerad, men den fjärde väg-
gen var avdelad med två dörrar. Den ena 
ledde till den stora tamburen och den andra 
till gymnastiksalen, där vi också hade fester 
och morgonbön och sådant. 

Där sitter vi nu runt det här bordet i hand-
arbetssalen. Vi var några av skolans äldre 
elever som också fick vara med. Jag minns 
att jag satt på kakelugnssidan. Vid bordsän-
dan som vette mot gymnastiksalen satt de 
personer, som skulle bli funktionärer. Där 
fanns Wolmar Sjöholm, Axel Fransman 
och jag tror, även magister Brita Bärlund 
och Claes Grönvall, alla synskadade.

Där fanns också ett par systrar: Lula och 
Klara Bergh, döttrar till en synskadad man 
som hette John Bergh. Dom här systrarna 
skulle, visade det sig, bli till stor nytta i för-
eningen.

Wolmar Sjöholm, som jag vet var en av 
initiativtagarna hälsade alla välkomna. Vad 
som sades, minns jag faktiskt inte, men 
det gick ju ut på att vi svenska synskadade 
skulle gå samman till en egen förening, där 
vi skulle kämpa för våra rättigheter som en 
minoritet i landet. Jag tror Sjöholm blev vald 
till ordförande. Vem som blev vice, om det 
alls blev någon, minns jag inte. En av syst-
rarna Bergh blev sekreterare och den andra 
kassör. Vilka som sedan bildade den första 

MINNEN

Är det verkligen sant?
Finlands svenska synskadade genom 60 år

Rut Ekström
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styrelsen kommer jag inte ihåg. Men högtid-
ligt var det. Det kände t o m jag som 16-
åring av. När allt klubbats igenom och vårt 
första möte i Samfundet Finlands svenska 
blinda gick mot sitt slut, steg vi alla opp och 
sjöng Modersmålets sång, vilken sedan 
sjöngs vid varje möte jag var med på.

En förening hade bildats. Det var verkligen 
en fin start och för att fira föreningens bil-
dande gick vi över till flickornas avdelning, 
där kaffebordet stod dukat i matsalen. Hela 
skolan var alltså inrymd i två stora lokaler 
på ett plan. Man kom först in i en tambur 
ganska stor och gick man rakt från ytterdör-
ren så kom man in i matsalen. Den var väl-
digt ljus med ett stort fönster på höger sida, 
där man kunde se rätt över Djurgårdsviken 
till Tölö. Mittför fönstret fanns ett runt bord, 
där personalen brukade sitta och rätt över 
rummet stod ett långt bord för oss elever. 
På väggen till vänster om det runda bordet 
stod en stor flygel och i motsatta hörnet 
stod en väldigt vacker kakelugn.

I den här salen fick vi njuta av det goda 
kaffet med tårta. Sedan det här första mö-
tet har många styrelsemöten hållits och nu 
skall vi alltså fira 60-årsjubileum. De flesta 
av grundarna är nu borta och andra har 
tagit över.

Föreningen var aktiv från början. Vi star-
tade bl a en sångkör, som leddes av Signe 
Bergman, även hon synskadad. Sångöv-
ningarna höll vi för det mesta hemma hos 
henne på Terrassgatan. Jag minns inte så 
bra vad vi sjöng, men någon. T ex Slumran-
de toner, Stjärnorna blinka, Svanen och en 
sång av Josef Julius Wecksell. Jag tror den 
börjar: Där sitter en liten fågel o s v. Den här 
sångkören blev mindre aktiv med tiden. 

Esperanto sysslades det också med, för 
Wolmar Sjöholm var en stor förespråkare 
för esperanto. Jag tror dock inte att han 

lyckades entuiasmera oss särskilt. Åtmins-
tone lärde inte jag mej så mycket.

Men grunden som de första entusiastiska 
initiativtagarna har lagt, håller att stå på och 
vi får sända dem alla en tacksamhetens 
tanke. De har kämpat och nått resultat. Nu 
får vi kämpa vidare. Det ser bra ut för till-
växten och kampen går vidare.

Det här var tankar som kommit till mej 
medan jag suttit här vid datorn. Eftersom 
jag har bott i Sverige i 46 år, så är jag inte 
den rätta att göra någon historik över FSS 
verksamhet, men jag har under alla dessa 
år ändå följt med vad som föreningen har 
sysslat med.

Skribenten är FSS hedersmedlem.

Välkommen till FSS 
jubileumsfest och 
vårmöte!
Förbundet Finlands Svenska Synskadade 
anordnar en jubileumsfest lördagen den 
22 april. Vårmötet hålls söndagen den 23 
april. Festplats och möteslokal är Hotelli 
Meripuisto i Esbo. Alla medlemmar är varmt 
välkomna jämte följeslagare / följesslager-
ska! Den här gången uppbärs inte deltagar-
avgift. En utförligare inbjudan till jubileums-
högtidligheterna och kallelse till vårmötet 
ingår i nästa tidning.
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FSS friidrottsmästerskap 
och bocciaturnering 2006
Den 16–18 juni går FSS andra mästerskap 
i friidrott och den traditionella bocciaturne-
ringen av stapeln. Platsen för dessa evene-
mang är Vasa. Förbundsmästerskapen ord-
nas i samråd med Vasa Idrottssällskap, VIS. 
Mera information kommer närmare våren 
på Medlemsbandet och i tidningen Finlands 
Synskadade, men reservera redan nu tid till 
årets roligaste sportevenemang!

Anmälningar tas emot på FSS kansli, tfn 09-
696 2300. – Utskottet för aktiviteter för ökad 
självständighet

MEDDELANDEN FRÅN DISTRIKTEN

Norra Österbottens Svenska 
Synskadade 
kallar sina medlemmar till stadgeenligt års-
möte tisdagen den 4 april kl 18.30 på verk-
samhetscentret Fyren, Otto Malmsgatan 9 A 
i Jakobstad. Vid mötet behandlas i förening-
ens stadgar § 10 nämnda ärenden. Varmt 
välkomna! – Styrelsen

Vasa svenska synskadade
kallar medlemmarna till stadgeenligt årsmö-
te lördagen den 18 mars kl 13 på verksam-
hetscentret Lyktan, Skolhusgatan 40 C i Vasa. 
På årsmötet behandlas i föreningens stadgar 
§ 10 nämnda ärenden. – Styrelsen. Anmäl-
ningar till Marléne tfn 3170654 senast 15.3.
Lördagen den 29 april kl 13 har vi sticklotteri 
och auktion.
Söndagen den 28 maj åker vi på vårutfärd. 
Resmålet är ännu inte bestämt.
Uppgifter om vår övriga verksamhet fås av di-

striktssekreterare Marléne Ekholm, måndag–
torsdag kl 9–11, tfn 3170654. Alla välkomna 
med i vår verksamhet!

Ålands synskadade
Föreningens medlemmar kallas till vårmöte 
som hålls lördagen den 18 mars kl 12 på 
Ankaret, Johannebovägen 7, Mariehamn. 
Vid mötet behandlas stadgeenliga ärenden, 
bl a fastställs föreningens verksamhetsbe-
rättelse och bokslut för år 2005. Välkomna, 
hälsar styrelsen.

Borstbindning kl 11 på Ankaret samtliga 
måndagar i mars månad; alltså 6, 13, 20 
och 27 mars.
 
Bingokväll med fina vinster måndag 6 mars 
kl 18 på Ankaret. 
 
Måndag 27 mars planeras en kväll på te-
mat ”sopor” då medlemmarna kommer att  

Återupplev 
FSS-mästerskapen 
på Åland!
Pekka Ekstrand har redigerat en videofilm 
från Förbundsmästerskapen 2005 på Åland. 
Filmen är cirka 90 minuter lång och priset är 
10 euro plus porto. Beställ videokassetten 
direkt av Pekka på telefonnummer 0400-
561 797 eller e-post pekkav8@hotmail.
com . 



Åbolands synskadade 

håller vårmöte  lördagen den 11 mars kl 14 
på verksamhetscentret Sydvästen, Eriks-
gatan 5 A 9, i Åbo. De i stadgarna § 10 
nämnda ärendena behandlas. Program och 
kaffeservering. Pargasborna anmäler sig 
till Harriet, tfn 4584665. Alla gamla och nya 
medlemmar hjärtligt välkomna! – Styrelsen

Svenska synskadade 
i Västnyland 
håller stadgeenligt vårmöte lördagen den 
11 mars kl 13 i Lyan, Prästängsgatan 12, 
Ekenäs. Vi bjuds på kaffe med dopp.
Transport i vanlig ordning. Anmäl Dej till 
Bjarne, 019-248 1161 eller till Birgitta, tfn 
019-231 118 senast torsdag 9 mars. Styrel-
sen.

Svenska synskadade 
i mellersta Nyland

kallar medlemmarna till årsmöte lördagen 
den 25 mars kl 10 på Verksamhetscentret 
på Fredriksgatan 35 B 10 i Helsingfors. 
Stadgeenliga ärenden. – Styrelsen
Efter mötet bjuds deltagarna på lunch.
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Under mars månad händer följande på Tian:
Måndagsprogrammen består av 6.3. min-
nen om föreningen, kom och diskutera om 
hur föreningen blivit vad den blivit; 13.3. fri 
samvaro, obs vi har ändrat programmet, 
färgtemat har flyttats framåt; 20.3. får vi 
höra om Helsingfors historia; 27.3 har vi fri 
samvaro.
Måndagsträffen är klockan 13 på Fredriks-
gatan 35 B 10.

Torsdagsprogrammet i mars: 9.3. kl 16 
träff på Tian, vi får höra om Ingmans pro-
dukter; 23.3 kl 13 träffas vi i litteraturens 
tecken med Fredrik Therman.

Boccian och vattengymnastiken fortsätter, 
kontakta Jessika på Tian om närmare infor-
mation, tfn 6121779.

Vi kommer att göra en dagsutflykt till några 
av de gårdar som finns runt omkring Hel-
singfors tisdagen den 28.3. Vi startar från 
Kiasma kl 10.00. Anmäl dig till Jessika på 
Tian senast 15.3. Utfärden kostar 10 euro 
och inkluderar lunch.

Reservera redan nu veckoslutet 6–7.5. 
för ett motionsveckoslut på Onnela. Mer 
information senare. Sommarresan går av 
stapeln vecka 33 fr o m 14.8., resmålet är 
Dragsfjärd.

Svenska synskadade 
i Östnyland

kallar medlemmarna till föreningens stad-
geenliga årsmöte lördagen den 18 mars kl 
13 i Kajutan, Ågatan 33 i Borgå. Välkomna! 
– Styrelsen

få den senaste informationen beträffande 
sopsorteringen på Åland.

Tisdagar: simning i Gullåsens terapibas-
säng kl 18–19.
 
Torsdagar: boccia på Ankaret kl 12–15.




